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کاستی های ناگزیر فجرسپاسی در لیگ برتر

حیف است »فارس« دوباره بی نماینده شود
ثمــر نــدادن تلاش هــای علی اصغــر کلانتــری 
احتمــال  سپاســی  فجــر  بحرانــی  موقعیــت  و 
تغییراتــی را در کادر فنــی ایــن تیــم به وجــود 

آورده است.
رویارویــی روز چهارشــنبه فجری ها با اســتقلال 
صدرنشین بی شکســت فصل جاری لیگ برتر 
آن هم در تهــران بر تیرگی های موجود در افق 
افزوده و این تصور را پیش آورده که یک باخت احتمالی دیگر فجر را به 
درجه و مرحله ای برســاند که بازگشــت از آن و رسیدن به نقطه سلامت 

تقریباً غیرممکن شود.
تیم فوتبال فجر تا همین جای کار در لیگ بیست و یکم فقط دو برد در 
18 بازی خود کســب کرده و 8 تســاوی و 8 باخت اوضاعش را پیچیده تر 
کــرده اســت. ایســتادن در رده چهاردهم در جــدول 16 تیمــی لیگ این 
تصور را که فجر سپاســی فقط یک فصل بعد از صعودش از لیگ دسته 
اول بــه لیــگ برتر مجدداً بــا آن وداع گویــد، تقویت کــرده و چیزی بدتر 
از ایــن بــرای این تیم محبــوب و تلخ تر از این برای کل هــواداران فوتبال 
در اســتان فــارس وجود نــدارد. آنها چند ســالی بود که بــدون حتی یک 
نماینــده در لیــگ برتــر روزگار را ســپری می کردنــد و تیم برق شــیراز که 
قدیمی تر از فجری ها اســت و طرفداران بی شماری داشته، سال ها است 
که عملًا از صحنه خارج شده و فعالیتی محسوس ندارد و سایر تیم های 
اســتان فــارس هم فقط در لیگ هــای پایین تر و بعضی در لیگ اســتانی 
فعالیت می کنند که سرآمدشــان در حال حاضر قشقایی شیراز است که 
در »لیــگ یــک« بیــن 18 تیم در کمرکش جــدول جــای دارد و در مکان 

نهم نشسته است.
شاید فجر سپاسی از برخی بازیکنان پرتجربه مانند ایمان صادقی، یوسف 
وکیا، احمدرضا زنده روح و شــهرام گودرزی که ســال ها در لیگ برتر بازی 
کرده انــد، در ترکیب خود بهــره گیرد ولی ســرمایه و اندوخته های آنان در 
ایــن زمینــه در قیاس با بعضی تیم های دیگر لیگ اندک و ناکافی اســت. 
شــاید فجر در پایان فصل گذشــته و پس از کســب مجوز بازگشت به لیگ 
برتــر در راه تقویــت خود قدم های لازم را برنداشــته و به مهره های تواناتر 
و اســم و رســم دارتری در این زمینه نیاز داشــت اما کمبود بودجه و قواعد 
و محدودیت هــا و ملاحظاتی که فجر از روز نخســت پیدایش این باشــگاه 
در پرداخت ارقام مورد نیاز برای جذب مهره ها داشــت و هنوز هم دارد و 
هرگــز از آنها تخطی نکرده، کار فجر را برای رقابتی پایاپای با ســایر تیم ها 
دشــوار کرده و بانی وضعیت موجود بوده است. در این میان مربیان فجر 
منجمله کلانتری در ادوار مختلف برای کسب موقعیت و حتی حفظ تیم 
در لیگ برتر مشــکل داشته اند و این امر و تضاد »امکانات« با »ملزومات 
ابقــاء در لیــگ برتــر« ایــن مربیــان را گرفتــار و دل و روح فوتبال دوســتان 
شــیرازی را آزرده ســاخته اســت. فجر به رغم کمبودهایی که برشــمردیم 
در تمامی ادوار شــرکتش در لیگ برتر ارائه گر تلاشــی تمام عیار و مجری 
فوتبالــی هدفمند بــوده و خوش ترین دورانش را بــا هدایت غلام پیروانی 
تجربــه کرد ولی نداشــتن بازیکنان توانا به حد نیاز، اینــک گره هایی بر کار 
آنهــا زده اســت. قانون ارجــاع بازیکنان ســرباز به تیم هــای نظامی مانند 
فجــر سپاســی بــا اینکه بهره هایــی را به این تیم رســانده و در برخــی ادوار 
لیگ اســباب نجات فجر از سقوط شــده اما به تنهایی برای اوجگیری این 
تیــم کفایــت نداشــته و نوعــی دغدغه و احســاس عــدم برابــری و فقدان 
مســاوات با ســایر تیم ها، فجری ها را پیوســته متألم و مجنون کرده است. 
بــرای ایــن قضیــه و در راه تقویت هرچه بیشــتر فجری ها می تــوان فکری 
کــرد و کارهایــی مؤثر را انجام داد، بخصوص که حیف اســت اندک مدتی 
بعد از انجام افســوس دوری چند ســاله فارســی ها از بالاترین دسته لیگ 
 فوتبال کشور، یک بار دیگر جای این استان و تیم های تلاشگر آن را در این 

عرصه خالی ببینیم.
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حامــد جیــرودی/ اســتقلال ایــن روزها 
بیش از همیشــه شــبیه تیمی اســت که 
می خواهــد بــه جــام قهرمانــی دســت 
پیدا کند. شــاگردان فرهــاد مجیدی در 
بــازی اخیر خارج از خانه شــان، تراکتور 
را هم از پیش رو برداشــتند و حالا با 44 
امتیاز در صــدر قرار دارند. تیمی بدون 
باخت، کمترین گل خورده و بیشــترین 
گل زده )در کنــار مس( کــه هوادارانش 
امیدوارنــد تــا پایــان لیگ برتر بیســت 
و یکــم همین رونــد را ادامــه دهد. این 
شــرایط باعــث شــد خبرنــگار »ایران« 
بــا 2 پیشکســوت آبی پوشــان پایتخــت 

صحبــت کنــد و نظــرات آنهــا را درباره 
دلایل موفقیت استقلال جویا شود.

ë  فریبا: استقلال با همین دست فرمان
پیش برود

بهتــاش فریبــا مهاجم اســتقلال در 
دهــه 60 دربــاره شــرایط ایــن تیــم بــه 
»اســتقلال  گفــت:  »ایــران«  خبرنــگار 
شــرایط خیلی خوبــی دارد، اگر به آمار 
نگاه کنیم، می بینیم که ایده آل اســت. 
بیشــترین گل زده، کمترین گل خورده، 
صــدر جدول و در کنــار آن رکورد بدون 
باخــت نشــان می دهــد کــه کار بخوبی 
جلــو رفتــه اســت. رســیدن بــه چنیــن 
مختلفــی  عوامــل  بــه  هــم  شــرایطی 
مهم تریــن  و  اولیــن  دارد.  بســتگی 
و  مدیرعامــل  بیــن  تعامــل  موضــوع 
فنــی  کادر  بــا  مدیــره  هیــأت  اعضــای 
است. در استقلال هر کسی کار خودش 
را انجــام می دهد. مدیریــت، کادر فنی 
و بازیکنــان وظایفــی را کــه بــه عهــده 
دارند  به درســتی انجــام می دهند.« او 
ادامــه داد: »وقتی یــک تیم می خواهد 
نتیجــه بگیرد، همه عوامل باید دســت 
به دست هم بدهند و هماهنگ باشند. 
اگر اشــکالی به وجود بیاید، یعنی همه 
اشــکال دارند و وقتی هــم نتیجه خوب 
اســت، همه در آن ســهیم هستند ولی 
در بحــث نتایــج، کادر فنــی و بازیکنان 

بیشترین تأثیر را دارند.«
دوره  ســومین  در  مجیــدی  فرهــاد 
حضورش در این تیم به نظر می رســد 
کــه پخته تر و بــا تجربه تر عمل می کند. 
فریبــا با تأیید این موضــوع عنوان کرد: 

تقدیر ویژه از خلعتبری در تمرین فولاد
محمدرضا خلعتبری بازیکن فولاد در تمرین دیروز این تیم با 

سورپرایز کادر فنی و بازیکنان این تیم روبه رو شد و باشگاه فولاد 
پیش از این تمرین، به بهانه ۴21 بازی محمدرضا خلعتبری در 
لیگ برتر و رسیدن به رتبه چهارم با تجربه ترین بازیکنان تاریخ 

لیگ برتر، از او تقدیر کرد. این بازیکن با 18 فصل حضور در 
ادوار لیگ برتر، ۷۷ گل و ۷۷ پاس گل را به نام خود ثبت کرده 

و بهترین پاسور تاریخ این مسابقات است. او یک قهرمانی لیگ 
با سپاهان، 2 قهرمانی جام حذفی با سپاهان و ذوب آهن و یک 

قهرمانی سوپرجام با فولاد در کارنامه اش دارد.

 عکس 
روز

دفاع سرمربی تیم والیبال سیرجان از خودش درخصوص اتهام تبانی

رضایی: 4 بازی مشکوک را یک داور سوت زد
ســرمربی تیم والیبال فولاد ســیرجان، تیمش را با چنگ و دندان به پلی آف لیگ برتر رســاند. ســعید رضایی که 
همیشــه حرفهایش را صریح می زند، این بارهم بدون هیچ ملاحظه ای پاســخ آنهایی که پیروزی تیمش مقابل 
سپاهان را مشکوک به تبانی می دانند، داد: »بازی ها شائبه ندارد، شائبه ها را می سازند.« او در ادامه گفت: »چرا 
نمی گویند برای فلان تیم، 4 بازی مشــکوک را یک داور ســوت زد؟ چرا نمی گویند عوامل اجرایی فدراســیون در 

تیم ها سمت مستقیم دارند؟ این مسائل است که شائبه به وجود می آورد.«

سمیعی: دنبال معافیت یزدانی و مرادمند نیستیم
آخریــن  خصــوص  در  اســتقلال  باشــگاه  حقوقــی  معــاون 
وضعیت سیاوش یزدانی و محمدحسین مرادمند، 2بازیکن 
مشــمول تیــم فوتبــال اســتقلال، اظهــار داشــت:  »بازیکنــان 
ملی پوش از یک ســری ظرفیت های قانونی برخوردار هستند 
بــودن، نظــر وزارت ورزش و  از طرفــی مــلاک ملی پــوش  و 
جوانان اســت. از فدراســیون فوتبال و وزارت ورزش و جوانان، 
تأییدیــه کتبی مبنــی بر ملی پوش بودن 2بازیکــن را گرفتیم و 
بــه اداره کل تربیت بدنی نیروهای مســلح ارائــه کردیم که در 
آنجا هم تأیید شــد. نامه هم به نظام وظیفه ابلاغ شــد. امروز 
)یکشنبه( کارهای اداری  این درخواست ما انجام می شود و به 
صــورت قانونی تعویق خدمت صــورت می گیرد.« به گزارش 
ایرنا، فرشــید ســمیعی درخصوص شــایعاتی مبنــی بر اینکه 
ایــن 2بازیکــن دیگــر نمی توانند به میــدان بروند، افــزود: »به 
گواه ســابقه، اســتقلال یکی از منظم ترین باشــگاه ها در زمینه 
خدمت سربازی بازیکنانش است. هیچ وقت در استقلال یک 

ماجرایی در خصوص کارت پایان خدمت جعلی و کســورات 
خدمتی مشــکوک سربازی نداشته ایم و همیشه سعی کردیم 
از قانــون و ظرفیت هــای قانونی اســتفاده کنیــم. به ما تهمت 
زدنــد در صورتــی کــه به دنبــال معافیــت یزدانــی و مرادمند 
نیستیم. در قانون در این باره لحاظ شده و ما هم می خواهیم 
استفاده کنیم. بر فرض اگر یک نفر استفاده نکرده ما مسئول 
نیســتیم. قانــون ســرباز قهرمــان هم تصویب شــده کــه ما در 
ایــن خصوص وارد نشــدیم، اما قانون در مــورد تعویق وجود 
دارد.« او در پاســخ به این سؤال که تعویق خدمت مرادمند و 
یزدانی تا چه زمانی اعتبار دارد؟ گفت: »با توجه به برداشــت 
مــا از قانــون، مرادمند تا 30 ســالگی می تواند ســربازی اش را 
بــه تعویق بینــدازد. در خصــوص یزدانی هــم اولین موضوع 
آن اســت که تا پایان مســابقات مقدماتی جام جهانی تعویق 
می افتــد، در گام دوم بایــد ببینیم می تواند از ظرفیت ســرباز 

قهرمان استفاده کند یا خیر؟«

استقلال به معنای واقعی »تیم« است
بهتاش فریبا و صادق ورمزیار با برشمردن 3 دلیل موفقیت آبی ها، مطرح کردند
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وصال روحانی
روزنامه نگار

جلال چراغپور، کارشناس و مدرس فوتبال 
در گفت و گو با »ایران«:

 فوتبال مان اسیر
 ذهنیت تکراری
مربیان است

 فوتبال ایران به 3 دلیل
بسیار کند است

 کلاس های مربیگری ایران 
25 سال از دنیا عقب است

 تعریف فوتبال در ذهن مهدی طارمی
تغییر کرده است

  باید از همین حالا به چهارمین بازی 
در جام جهانی فکر کنیم
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 استقلال
 به معنای واقعی

»تیم« است

 بهتاش فریبا و صادق ورمزیار با برشمردن
3 دلیل موفقیت آبی ها، مطرح کردند

  دنبال معافیت 
یزدانی و مرادمند نیستیم

سمیعی، معاون حقوقی باشگاه استقلال:

همین صفحه

همین صفحه

 ایراد قانونی به فعالیت
  سرپرست موقت
 فدراسیون فوتبال
 کارشناس حقوقی: هرگونه امضا
 و تعهدات مالی و اداری از سوی ماجدی
خلاف مقررات است

مطهری: 
سازمان یافته و 
برای تخریب  
از پرسپولیس 
انتقاد می کنند

برد پرگل 
فاینورد با 
گل دیدنی 
جهانبخش

»طبیعــی اســت. هــر مربــی هرچــه رو 
بــه جلوتــر مــی رود، تجربه اش بیشــتر 
گاهــی  جــوان  مربــی  یــک  می شــود. 
عیــن  در  ولــی  دارد  بی تجربگی هایــی 
حــال، جســارت و انــرژی دارد و بــه روز 
است و فرهاد هم با همین شاخصه ها 
توانســته رو به جلو بــرود. ضمن اینکه 
کــه  هــم  پیــن  گابریلــه  آقــای  حضــور 
سال ها در فوتبال ایتالیا و تیم ملی این 
کشــور کار کــرده، مؤثــر بوده و توانســته 
به مجیدی کمک کنــد، اما در مجموع 
همه اعضای استقلال با هم هماهنگ 
هســتند و ان شــاء الله بــا همین دســت 

فرمان تا آخر پیش بروند.«
بــا  فریبــا دربــاره رقابــت اســتقلال 

بــالای جــدول چنیــن  در  پرســپولیس 
نظــر داد: »الان بقیه رقبــا تقریباً عقب 
افتاده انــد و بــه نظــر می رســد رقیــب 
اصلی تیم محترم پرســپولیس اســت. 
خوشــبختانه اســتقلال بــا پرســپولیس 
بازی مســتقیم دارد و من خودم خیلی 
منتظر آن بازی هســتم و اگر ان شاء الله 
می شــود  برونــد،  پیــش  طــور  همیــن 
اختلاف را به 6 امتیاز رســاند و این یک 
جهــش بزرگی می تواند برای قهرمانی 

استقلال باشد.«
ë  ورمزیار: اســتقلال دفــاع تیمی خوبی

دارد
صادق ورمزیار کاپیتان اســتقلال در 
دهه ۷0 هم درباره وضعیت آبی پوشان 

پایتخت به خبرنگار »ایران« چنین نظر 
داد: »آنچه مشــخص اســت این اســت 
کــه اســتقلال در حــال حاضــر شــرایط 
بســیار خوبی دارد، هــم به لحاظ روحی 
و روانــی و هم بــه لحاظ فنــی. بازیکنان 
در وضعیــت مطلوبــی بســر می برنــد و 
نتایــج هــم که بســیار خوب بوده اســت 
و فکــر می کنــم کــه اگر بــه همیــن روند 
ادامــه دهنــد، می تواننــد بــه قهرمانــی 
لیگ دســت پیــدا کنند و فقــط به نظرم 
بایــد کمی محکم تــر بازی کننــد تا جام 
را  ســفت و محکم در دســتان خودشان 

نگه دارند.«

بــا  اســتقلال  امتیــازی   3 فاصلــه 
لیــگ  جذابیت هــای  بــر  پرســپولیس، 
برتر افزوده اســت. ورمزیار بــا تأکید بر 
این موضوع یادآور شــد: »این اختلاف 
کــم خیلی خــوب اســت ، هــم بازی ها 
را جــذاب کــرده و هــم انگیــزه تیم هــا 
را بــرای جلــو افتــادن از هم زیــاد کرده 
است. شاید اگر اختلاف در حال حاضر 
ســخت تر  ادامــه  در  کار  بــود،  بیشــتر 
می شــد، چون اگر تیمی بــازی را ببازد، 
جمع کردن تیم دشــوار اســت اما حالا 
اســتقلال و پرســپولیس بــرای بــرد بــه 
زمیــن می روند و ایــن خیلی به کیفیت 

مسابقات کمک کرده است.«
ورمزیــار که خــود یکــی از مدافعان 
دربــاره  بــود،  اســتقلال  و  ایــران  برتــر 
کــه  آبی هــا  دفاعــی  خــط  عملکــرد 
کمتریــن گل خــورده را دارنــد و یکی از 
عوامــل بــدون باخت ماندن اســتقلال 
ایــن موضــوع اســت، چنیــن نظــر داد: 
خوبــی  تیمــی  دفاعــی  کار  »اســتقلال 
دارد و بازیکنــان ایــن تیم در خط دفاع 
بــا یکدیگــر هماهنــگ هســتند. ضمن 
اینکه خط  هافبک اســتقلال هم بسیار 
جنگنده هستند و بازیکنانی مانند زبیر 
نیــک نفــس و مهــدی مهدی پــور هم 
بــه کمک آنهــا می آیند که اجــازه نمی 

دهند فشار به خط دفاع بیاید.«
او دربــاره فرهاد مجیدی هم گفت: 
»فرهــاد مربــی جوانــی اســت ولــی به 
نظرم از ســال گذشــته با تجربه تر شده 
مصاحبه هــا  در  بایــد  فقــط  و  اســت 
مواظب باشد که درگیر حاشیه نشود.«

ش
ــر

بـــ
پاشازاده: از تیمی که صدرنشین لیگ است  

نباید این همه انتقاد شود
مهدی پاشــازاده مدافع اســتفلال در دهه ۷0، درباره برتری این تیم مقابل 
تراکتور به تســنیم گفت: »اســتقلال در صدر جدول قرار دارد، ولی انتقادها 
هم زیاد اســت. از تیمی که در صدر جــدول قرار دارد، نباید این همه انتقاد 
شــود. کاری به شــخص نــدارم و می خواهم درباره اســتقلال صحبت کنم. 
نتایج این تیم خوب است اما مثالی را چند وقت پیش زدم و الان هم تکرار 
می کنم. شــرایط استقلال مثل غذایی می ماند که نمک ندارد، مانند اینکه 
برنــج اعــلای ایرانی و خــورش قورمه ســبزی دارید و غذا با کیفیت اســت، 
ولــی بــدون نمک مزه اش خــوب نیســت.« او ادامه داد: »اســتقلال مقابل 
ذوب آهن، پیکان و هوادار برد قاطعی کســب نکــرد، ولی در بازی با تراکتور 
بهتر از قبل بود. اســتقلال بیشــترین گل زده و کمترین گل خــورده را دارد و 
نبایــد بــا این همه انتقاد روبه رو شــود، البته فاصله اســتقلال آنقــدری زیاد 
نیست که از الان بگوییم قهرمان شده است و بازی های آینده و نتیجه دربی 

تأثیر زیادی دارد.«


